
 روز گذش�ته در حال�ي زن�گ آغ�از س�ال 
تحصيلي جدي�د ب�ا اع�ام رئيس جمهور به 
صدا درآمد كه بس�ياري از والدي�ن به خاطر 
نگراني از ابتاي فرزندانش�ان ب�ه كرونا آنها 
را به مدرسه نفرس�تادند. در اين ميان برخي 
مدارس نيز براي حضور دانش آموزان آمادگي 
لازم را نداشتند و به همين خاطر آغاز حضور 
دانش آموزان سر كاس ها را به روزهاي آينده 
موكول كردن�د. متفاوت ترين بخش مراس�م 
آغاز سال تحصيلي جديد، سخنراني مجازي 
رئيس جمهور براي دانش آموزاني بود كه س�ر 
كاس هاي درس حضوري مدرسه اي در منطقه 
4 تهران حاضر ش�ده بودند! حجت الاس�ام 
روحاني با شكستن س�نت هميشگي حضور 
در يكي از مدارس كشور و نواختن زنگ آغاز 
س�ال تحصيلي جديد، اين بار از دفتر كارش 
فرمان نواخته ش�دن زنگ آغاز به كار مدارس 
را صادر كرد و خودش به ص�ورت مجازي و از 
طريق ويدئو كنفرانس سخنران مراسم سال 
تحويل آموزش�ي بود. وزير آموزش و پرورش 
هم با حضور در استوديوي مدرسه تلويزيوني و 
نواختن زنگ اين مدرسه به آغاز سال تحصيلي 
جديد رس�ميت داد. با وجود اين كافي بود به 
چند مدرسه سر بزنيد تا دستتان بيايد نگراني 
والدين از يك س�و و فق�دان آمادگي مدارس 
براي حضور دانش آموزان، تقويم دستوري آغاز 
سال جديد آموزش را غير قابل اجرا كرده است. 
روز گذش��ته آغاز س��ال تحصيلي جديد اگر چه 
موجب افزايش 10 تا 15 درصدي ترافيك شد، اما 
شور و حال هميش��گي را نداش��ت. اصلًا خيلي 
از خانواده ه��ا به واس��طه نگراني ش��ان از رعايت 
بهداش��ت در مدارس و افزاي��ش احتمال ابتلاي 
فرزندانشان به كرونا تصميم گرفتند فرزندانشان 
را پاي مدرسه تلويزيوني بنشانند و قيد كلاس هاي 
درس حضوري را بزنند. بگذريم از اينكه گزارش 
ميداني خبرنگار »جوان« نش��ان مي دهد برخي 
مدارس ه��م بر خ��لاف اع��لام وزارت آموزش و 
پرورش درشان بسته بود! اين مدارس در گروه هاي 
مجازي به والدين اعلام كرده ان��د فعلًا نيازي به 
حضور دانش آموزان نيس��ت و اگر بنا بر برگزاري 

كلاس هاي حضوري شد، خبرشان مي كنند. 
  تصميم ناگهاني براي برپايي كاس درس 

حضوري 
تا همين چند روز پيش بنا بود تا كلاس هاي درس 
حضوري در مناطق قرمز برگزار نشود، اما به يك 
باره نظر وزارت آموزش و پرورش و س��تاد مقابله 
با كرونا تغيير كرد و حضور دانش آموزان بر س��ر 
كلاس ها را مبناي برپايي س��ال تحصيلي جديد 
گذاشتند.  محسن حاجي ميرزايي، وزير آموزش 
و پرورش درباره منشأ اين تصميم اينگونه توضيح 
داد:»  با وزارت بهداش��ت جلساتي داشتيم و آنها 
معتقد بودند اگر مناطق را به س��فيد، زرد و قرمز 
تقسيم كنيم، اين ش��هرها و مناطق فاصله شان 
با هم زياد نيس��ت و گاهي اوق��ات نگراني درباره 
مناطق سفيد بيشتر اس��ت و ممكن است با عدم 
رعايت بهداشت، شيوع بيماري بيشتر شود. تأكيد 
وزارت بهداشت اين اس��ت كه يك پروتكل براي 

همه جا اجرا شود.«
وي همچنين در پاسخ به اين سوال كه آيا حضور 
در مدرس��ه نمادين و براي چند روز اول اس��ت، 
گفت: » واقعاً چنين تصميم��ي نداريم. خدمات 

آموزش��ي را با ترجيح حضور در مدرس��ه ادامه 
مي دهيم. بايد با رعايت موارد بهداش��تي جريان 
آموزي را ادامه دهيم. اگر در شرايطي مجبور به 
تجديد نظر شويم، اين كار را انجام مي دهيم. هفته 
اول فرصت مي دهيم خانواده ها و دانش آموزان به 
مدرسه بيايند و شرايط را ببينند و برنامه ريزي با 

مشاركت خانواده ها باشد.«
  هشدار خبرگان س�امت درباره عواقب 

برپايي كاس هاي حضوري
در اين ميان برخي صاحبنظران حوزه س��لامت 
همچون رئيس س��ازمان نظام پزشكي نسبت به 
عواقب اين بازگشايي عجولانه و بدون برنامه ريزي 
هش��دار مي دهند. محمدرضا ظفرقندي، رئيس 
سازمان نظام پزشكي، در نامه اي خطاب به محسن 
حاجي ميرزايي وزير آموزش و پرورش نوش��ت: 
» تأكيد بر بازگش��ايي حضوري مدارس در همه 
س��طوح، برخلاف مطالب و بخشنامه هاي قبلي 
عنوان شده و در ايامي كه همه استان هاي كشور 
در شرايط قرمز و هشدار قرار دارند و تنها در فاصله 
س��ه روز مانده به شروع س��ال تحصيلي موجب 
تعجب و نگراني شديد خانواده ها و جامعه پزشكي 

كشور شده است.«
وي با اش��اره ب��ه ابه��ام در عل��ت واقع��ي اين 
تصميم گيري ناگهاني تصريح كرد:» در شرايط 
حضور دانش آموزان در مدرس��ه ها بخصوص در 
پايه دبس��تان به رغم ابلاغ بخش��نامه ها، امكان 
عملي و مطمئن رعايت اصول سه گانه محافظتي 
و بهداشتي )شفا( ميسر نيست. موارد ذكر شده در 
بخشنامه ابلاغي هم از جهات متعدد غير علمي و 

داراي تناقض است.«

به گفته رئيس نظام پزش��كي اكثر كش��ورهايي 
كه در كنترل اين بيماري ش��رايط بسيار بهتري 
از ايران دارند و حتي مرگ و مير ناش��ي از كرونا 
در آن كشورها كمتر از يكصدم موارد در كشور ما 
است، هنوز در مورد بازگشايي حضوري مدارس 

تأمل و احتياط مي كنند. 
ظفرقندي تصريح كرد:» از نظر علوم اپيدميولوژي 
و بهداشت در شرايط همه گيري بيماري هاي واگير 
اولين محل هايي كه بايد تعطيل شوند مدارس و 
آخرين محل هايي كه باز گشايي مي شوند، مدارس 

هستند.«
پيش از اين ني��ز عباس آق��ازاده، رئيس مجمع 
عمومي سازمان نظام پزشكي در نامه اي سرگشاده 
از مسئولان ستاد ملي مبارزه با كرونا درخواست 
كرد ضمن اعم��ال قاطعيت در اج��راي فرامين 
بهداش��تي و پروتكل هاي ملي مب��ارزه با كرونا، 
از احتمال بازگش��ايي حضوري مدارس در همه 
مقاطع تحصيلي و در تمامي اس��تان ها و مناطق 

كشور، اكيداً جلوگيري بفرمايند. 
 خود را نمي بخشيم

 ICU محم��د رض��ا هاش��ميان، فوق تخص��ص
بيمارستان مسيح دانش��وري هم روز گذشته در 
پيامي تصويري با تأكيد بر اينكه اگر گرفتار ابتلاي 
كودكان به كرونا ش��ويم، نمي تواني��م مقاومت 
كنيم، افزود:» اين تصور كه بچه ها مبتلا به كرونا 
نمي شوند، غلط است. اگر دانش آموزان به كرونا 

مبتلا شوند ما خودمان را نمي بخشيم.«
فوق تخصص ICU بيمارستان مسيح دانشوري 
تأكيد كرد: » م��ا صحنه هاي بس��يار فجيعي را 
در زمينه م��رگ و مير كرونا ديدي��م كه اگر اين 

صحنه ها را مسئولان مي ديدند، اجازه بازگشايي 
مدارس را نمي دادند.«

وي تصريح كرد:» هشدار من در مورد بازگشايي 
مدارس يك هشدار خاص است و نبايد باز شود. 
وقتي تعداد مرگ و مير بالا در روز داريم، كش��ور 
صاحب نظري در درمان كرونا نيستيم.« به گفته 
وي، بيمارستان ها و اي سي يو هاي ما امكانات و 

متخصصان كافي براي كودكان ندارند. 
  س�خنراني مجازي رئيس جمه�ور براي 

دانش آموزان حاضر در مدرسه!
با تمام اين هش��دارها و نگراني ها حسن روحاني 
رئيس جمهور در مراسم ش��روع سال تحصيلي 
جديد در ارتباط ويدئو كنفرانسي با اشاره به اينكه 
بعد از هفت ماه تعطيلي مدارس سراس��ر كشور 
بازگشايي مي شوند، براي ما بسيار مهم است در 
كنار حيات جامعه و سلامت مردم روند علم، دانش 
و آموزش در كشور جريان داشته باشد، همانطور 
كه در ماه هاي گذش��ته ثابت كردي��م دو گانگي 
نان و جان مناسب نيست، امروز هم به مدد همه 
خانواده ها، دانش آموزان و معلمان ثابت مي كنيم 
دوگانگي س��لامت و آم��وزش، دو گانگي خانه و 

مدرسه نادرست است.«
روحاني پرسش مهر امسال را هم نحوه كمك به 
همكلاسي ها، دوس��تان و اعضاي خانواده براي 

مقابله با كرونا عنوان كرد. 
  بازگشايي در چارچوب پروتكل

محسن حاجي ميرزايي، وزير آموزش و پرورش 
هم با بيان اينكه نگراني خانواده را درك مي كنيم، 
افزود:» رعايت فاصله بين دانش آموزان، استفاده از 
ماسك، كوتاه كردن زنگ كلاس ها و رعايت موارد 
بهداشتي در سرويس مدارس از جمله پروتكل ها 

هستند كه با جديت دنبال مي شوند.«
وي با اش��اره ب��ه تحصيل قريب ب��ه 15 ميليون 
دانش آموز در سال تحصيلي جاري گفت:»دقيقاً 
در چارچوب پروتكل هاي وزارت بهداشت اقدام 
مي كني��م و در حوزه س��لامت تابع هس��تيم و 
كوچك تري��ن اجتهادي نمي كني��م و عدولي از 

مقررات ابلاغي نخواهيم داشت.«
 پش�ت پرده تغيير تصميم آموزش�ي در 

دقيقه 90
در اين ميان ام��ا اظهار نظر خاص��ي در رابطه با 
بازگشايي مدارس از سوي مديران وزارت بهداشت 
صورت نمي گيرد و در اين باره به موضع س��كوت 
روي آورده اند. اين مس��ئله ابهام��ات را پيرامون 
بازگش��ايي عجولانه مدارس و تصمي��م يكباره 
براي حضور دانش آموزان بر سر كلاس ها بيشتر 
مي كند. اين ابهامات با بازخواني آمار ۲۲5 مدير 
مدرسه دولتي كه همزمان مدرسه غير انتفاعي 
دارند، قوت بيش��تري مي گيرد. ب��ه بيان ديگر با 
تعطيلي مدارس و برقراري آموزش مجازي، عملًا 
كسب و كار ميلياردي مدارس غيرانتفاعي كساد 
مي شود.   به همين خاطر هم تعارض منافع برخي 
مديران، اجازه تعطيلي مدارس و مبنا قرار دادن 

آموزش غير حضوري را نداده است. 
 از سوي ديگر، واقعيت عدم دسترسي بيش از 3/5 
ميليون دانش آموز به اينترنت و امكانات آموزش 
مجازي نظي��ر موبايل يا تبل��ت را هم نمي توان 
نادي��ده گرف��ت؛ موضوعي كه ايج��اب مي كند 
مدرسه تلويزيوني براي حضور دانش آموزان در 
مناطقي كه مدارس جمعي��ت چنداني ندارند، 

جدي تر گرفته شود. 
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شهرداري تهران اجازه ساخت و ساز با تخلفات عديده به پروژه عظيم هزار و يك شهر داد، حالا خودش مالك اين پروژه شد

»هزار و يك شهر« تخلف به شهرداري رسيد!

جشن سرد در مدارس خالی
گزارش ميداني »جوان« از بازگشايي مدارس

پروژه بزرگ »هزار 

عليرضا سزاوار
و يك ش�هر« كه   گزارش  2

نهاد هاي نظارتي 
شش تخلف آن را محرز دانسته اند، در غيبت 
س�رمايه گذار پروژه نصيب شهرداري تهران 
شد. س�رمايه گذار اين پروژه كه 9 سال قبل 
احداث آن را در منطقه 22 تهران شروع كرده، 
با وجود تخلفات متعدد، تم�ام مجوزات را از 
ش�هرداري گرفت و اكنون كل پروژه نصيب 

شهرداري شده است !

س��رمايه گذار هزار و يك ش��هر گروه هلدينگ 
عظام اس��ت كه مالك آن يعني عباس ايرواني 
هم اكنون به دليل فساد ۷۶۴ ميليون دلاري در 
كنار بدهي 3 هزار ميليارد توماني و پرداخت هاي 

رشوه با حكم قاضي بازداشت است. 
 تخلف پشت تخلف

پروژه هزار و يك شهر در فضايي به وسعت 13۹ 
هكتار در منطقه ۲۲ تهران و در سه فاز طراحي 
شده كه شامل 10 زير پروژه است. بزرگ ترين و 
مجهزترين ش��هربازي مدرن ايران و غرب آسيا 
موس��وم به »ش��هر قصه«، بزرگ ترين مجتمع 
تجاري كش��ور با عنوان »ش��هرزاد«، هتل هاي 
سه، چهار و پنج ستاره با ظرفيت اقامت مجموعاً 
3هزار نفري، پارك آبي سرپوش��يده، برج هاي 
اداري و هتل  آپارتمان، مركز مطالعات اسلامي 
و شهر هنر از مهم ترين بخش هاي اين مجموعه 

هستند. 
در س��ال هاي اخير نهادهاي نظارتي با ورود به 
پرونده هزار و يك شهر ش��ش ابهام و تخلف در 
اين پرونده پيدا كردن��د. ضمن اينكه به گزارش 

ايسكانيوز سازمان سرمايه گذاري و مشاركت هاي 
مردمي شهرداري تهران بدون ارزيابي صلاحيت 
عمومي، توان فني، مالي و اجرايي شركت هاي 
ارائه دهنده مدارك براي ش��ركت در مناقصه و 
عدم تهيه صورتجلسه، ش��ركت سرمايه گذاري 
عظام را به عنوان ش��ريك با س��هم ۷8 درصد و 
س��هم ش��هرداري ۲۲ درصد انتخاب مي كنند.  
عدم انجام مطالعات اقتصادي و امكان س��نجي 
توسط شركت س��رمايه گذار كه در منافع پروژه 
ذي نفع بوده اس��ت، اجازه ساخت و ساز از سوي 
ش��هرداري بدون مجوزهاي لازم ب��راي تأييد 
مطالعات ترافيكي، زيس��ت محيطي و فرهنگي 
اين مجموعه و آگاه��ي برخي از ش��ركت ها از 
جزئيات اجراي طرح قب��ل از برگزاري فراخوان 
انتخاب سرمايه گذار از تخلفات مهم هزار و يك 

شهر هستند. 
 دست و دلبازي شهرداري

مطالعات اوليه و طراحي هاي فاز 1 و ۲ و نداشتن 
اطلاعات مربوط ب��ه برآورد دقي��ق هزينه هاي 
اجرايي تأسيس��ات زير بنايي و س��اخت پروژه، 
انتخاب ش��ركت عظام و امض��اي تفاهمنامه با 
اين شركت به روش ترك تش��ريفات فراخوان، 
دريافت كمتر از مي��زان تضمين انجام تعهدات 
برخلاف ماده ۴8 آيين نامه معاملات س��ازمان 
سرمايه گذاري از ديگر تخلفات اين پروژه است. 
در طول اين پروژه ش��هرداري به درخواس��ت 
س��رمايه گذار ب��راي افزاي��ش زير بنا و س��طح 
اشغال مجتمع تجاري و اداري بر خلاف مصوبه 
كميس��يون ماده 5 موافقت مي كند و مساحت 
ساختمان هاي اداري از ۲۲هزارو500 متر مربع 
به بيش از 1۲0هزار متر مربع و افزايش مساحت 

تجاري از 3۶ه��زار متر مربع در پن��ج طبقه به 
3۹۷هزارو۹3۶ متر مربع موافقت مي كند. 
 تاش مديريت فعلي براي تصاحب

اما در كنار اين تخلفات، تعيين تكليف اين پروژه 
در اين سال ها از سوي مديران فعلي شهري مورد 
پيگيري قرار گرفته و به  زودي اين پروژه با تمام 

تخلفاتش به كام شهرداري مي شود. 
رئيس كميسيون معماري و شهرسازي شوراي 
ش��هر تهران با بيان اينكه مشكل اصلي پروژه 
عدم تعيين تكليف س��ند بود، گف��ت: » قانوناً 
شهرداري تهران متعهد بوده كه نسبت به اخذ 
س��ند مالكيت و تعيين تكلي��ف آن اقدام كند 
و سهم سرمايه گذار را براس��اس مفاد قرارداد 
به نام آن انتقال دهد  كه س��رمايه گذار هم از 
بابت سرمايه كه در اين زمين هزينه مي كند، 
خيالش آسوده باشد كه زمين مالك مشخصي 
دارد و در آينده مشكلي در اين بخش به وجود 
نخواهد آمد. فقط هم ملك و عوارض قرار بود با 

شهرداري باشد.«
محمد س��الاري با تأكيد بر اينك��ه در اين دوره  
مديريت ش��هري، س��ازمان س��رمايه گذاري و 
مش��اركت هاي مردم��ي ش��هرداري ته��ران و 
ش��هرداري منطقه۲۲، پيگيري ه��اي زيادي را 
در جهت تعيين تكليف سند انجام دادند، گفت: 
»وزارت راه و شهرسازي مدعي بود كه مالك اين 
اراضي اس��ت و در پيگيري هايي كه انجام شده، 
ارتش جمهوري اس��لامي ايران هم مدعي شده 
كه مالك اس��ت و وزارت راه و شهرسازي سند 
اين اراضي را به نام خودش گرفته و مالك اصلي 
نيس��ت. نهايتاً ارتش به موج��ب پيگيري هاي 
جدي اي كه توسط شهرداري تهران انجام شده، 

س��ند اين زمين را احيا كرده و محرز ش��ده كه 
بنياد تعاون ارتش در اص��ل صاحب اين اراضي 

13۴ هكتاري است.«
وي اف��زود: » ارتش براس��اس توافقان��ي كه با 
ش��هرداري در خصوص املاكش در اين منطقه 
و ساير مناطق ش��هر تهران داشته، حاضر شده 
س��ند اين مل��ك را به ن��ام ش��هرداري منتقل 
كن��د.  مديرعام��ل س��ازمان س��رمايه گذاري 
و مش��اركت هاي مردم��ي نيز  اعلام ك��رده كه 
اخيراً ارتش وكالت تام الاختي��ار و بلاعزل بابت 
انتقال اين سند به نام ش��هرداري تهران را امضا 
كرده اس��ت و به زودي هم ظرف چند روز آينده 
سند مالكيت آن رس��ماً به موجب همان وكالت 

منتقل خواهد شد.«
 تهران شهري براي همه!

از س��وي ديگر گروه عظام هم به دليل كوتاهي 
ش��هرداري و عدم تعيين تكليف س��ند، امكان 
دريافت وام و ادامه  مش��اركت را ندارد و مدعي 
اس��ت ش��هرداري بايد خس��ارت م��ا را بدهد، 
چراكه به تعهداتش نتوانس��ته عمل كند و بايد 
هزينه هاي ۲0 درصد پيش��رفت كار از س��وي 

شهرداري پرداخت شود. 
شهرداري هم مدعي است به دليل خسارت هايي 
كه در قرار داد پيش بيني شده، به تدريج از ميزان 
سهم سرمايه گذار كم ش��ده و به گفته سالاري 
مي خواهد ب��ه صورت تفاهمي س��رمايه گذار را 

خلع يد كند. 
در واقع شهرداري تهران به يك مجموعه بزرگ 
با تخلف اجازه رشد داده، س��پس سرمايه گذار 
بي كفايت را خلع يد مي كند و در نهايت كل پروژه 

هم نصيب شهرداري مي شود ! 

 رئيس شوراي شهر تهران با اشاره به تأخير وزارت كشور در تقسيم 
اوراق مشاركت شهرداري كلانشهرها گفت: پيشنهاد مديريت شهري 
تهران افزايش هزار ميلياردي اوراق مشاركت براي سال ۹۹ شهرداري 
پايتخت است. تقاضاي ما از سازمان شهرداري هاي وزارت كشور ۴ هزار 
ميليارد تومان اوراق مشاركت است كه اين رقم نسبت به سال گذشته 

هزار ميليارد تومان افزايش داشته است. 
  ملك فاضلي، عضو كميس��يون بهداش��ت و درمان مجلس شوراي 
اس��لامي گفت: داروي پلاويكس كه مورد مصرف بيماران قلبي است 
متأسفانه با قيمت 1۶0 هزار تومان به فروش مي رسد كه در مقايسه با 
برخي از كشورها از جمله هند چهار برابر بالاتر به فروش مي رسد. بايد 
دس��تگاه هاي نظارتي وارد ش��وند و قيمت اين دارو را بررسي و قيمت 

مناسبي را تعيين كنند. 

7 سؤال از ستاد ملي مقابله با كرونا
بوي ماه مهر امسال 15 روز زودتر به مشام دانش آموزان رسيد. شيوع 
كرونا س��بب ش��د تا س��تاد ملي مقابله با كرونا تصميم بگيرد تا سال 
تحصيلي جديد از نيمه شهريورماه آغاز شود،  اما بازگشايي مدارس به 
همين راحتي ها هم نبود؛ سال گذشته كه كرونا در كشور ما نيز شيوع 
پيدا كرد، دانش آم��وزان جزو اولين گروه هايي بودند كه حضورش��ان 
در مدارس منع ش��د و از اول اسفند تا پايان س��ال تحصيلي ۹۹- ۹8 

آموزش ها به صورت غيرحضوري ادامه پيدا كرد. 
شرايط كرونايي سبب ش��د تا مديران آموزش و پرورش به فكر تقويت 
زيرس��اخت هاي مورد نياز براي ادامه آموزش غيرحضوري در س��ال 
تحصيلي بعد باشند. به همين دليل تقويت سامانه شاد يكي از تدابير 
مديران بود. اين راهكار را بگذاريد كنار چهار راهكار ديگري كه آموزش 
و پرورش براي ارائه آموزش در سال تحصيلي جديد اعلام كرد. نخست 
آموزش حض��وري به غي��ر از مناطق قرم��ز رنگ، دوم تقس��يم بندي 
دانش آموزان به گروه هاي زوج و فرد، سوم اس��تفاده از ظرفيت رسانه 
ملي و چهارم تهيه بسته هاي ياد گيرنده براي دانش آموزاني كه به هيچ 

كدام از اين شيوه هاي قبلي دسترسي ندارند. 
با اين حال دو اصل همواره از سوي مديران آموزش و پرورش مورد تأكيد 
قرار مي گرفت، نخست آموزش حضوري و دوم آموزش غيرحضوري در 
مناطق قرمز رنگ؛ مديران آموزش و پرورش بر اين عقيده هس��تند كه 
هيچ شيوه اي نمي تواند جايگزين آموزش حضوري و چهره به چهره شود. 
با اين حال با توجه به نظرات تخصصي مديران نظام سلامت، ارائه آموزش 
در مناطق قرمز به صورت حضوري ميسر نيست. اظهارات وزير آموزش 
و پرورش در نشست خبري با اصحاب رسانه كه دهم شهريور ماه برگزار 
شد، مهر تأييدي بر اين مدعا اس��ت، جايي كه محسن حاجي ميرزايي 

اظهار داشت: بازگشايي مدارس به جز مناطق قرمز حضوري است!
اما ديروز كه نخستين روز از آغاز س��ال تحصيلي جديد بود، برخلاف 
اظهارات شش روز قبل وزير آموزش و پرورش، بازگشايي ها در تمامي 
مناطق به صورت حضوري انجام شد و دليلش هم بخشنامه دقيقه نودي 
بود كه اين وزارتخانه دو روز مانده به بازگش��ايي مدارس ابلاغ كرد. در 
اين بخشنامه تأكيد شده بود كه بازگش��ايي مدارس در تمامي مناطق 
به صورت حضوري خواهد بود. پس از اين ني��ز وزير آموزش و پرورش 
بازگش��ايي حضوري تمامي مدارس را مطابق نظر ستاد ملي مقابله با 

كرونا و وزارت بهداشت عنوان كرد. 
هدف نگارنده متن تا به اينجا نگاهي كوتاه به تصميم هاي اتخاذ شده 
درباره بازگشايي مدارس در سال تحصيلي جديد بود، با اين حال چند 
پرسش اساسي وجود دارد كه تنها مرجع صالح براي پاسخگويي به آنها 

ستاد ملي مقابله با كرونا است:
1- با توجه به اينكه وزير آموزش و پرورش اخيراً اعلام كرده اس��ت كه 
بازگش��ايي مدارس به صورت حضوري با نظر ستاد ملي مقابله با كرونا 
بوده است، چرا اين ستاد تاكنون هيچ اعلامي در اين باره نداشته است؟

۲-  چگونه اس��ت كه تا دو روز مانده به بازگشايي مدارس نظر ستاد به 
آموزش غيرحضوري در مناطق قرمز رنگ بوده اما به يكباره تفاوت بين 

وضعيت سفيد و زرد و قرمز بدون اهميت شده است؟
3-  در ش��رايطي كه مسئولان نظام س��لامت عضو در س��تاد ملي در 
اظهاراتش��ان همواره نگ��ران جان م��ردم به خصوص دانش��جويان و 
دانش آموزان بوده اند، چرا هيچ اظهار نظري درباره موافقت اين مسئولان 

درباره بازگشايي حضوري تمامي مدارس ديده نمي شود؟
۴-  با توجه به اينكه رياست ستاد عدم بازگش��ايي مدارس را خواست 
جريان هاي معاند مي دانند، جوابشان به هشدارهاي برخي از مديران 
نظام سلامت و پزشكان متخصص داخل كشور چيست؟ آيا قرار است 

ستاد بدون در نظر گرفتن نظرات تخصصي تصميم گيري كند؟
5-  آيا بهتر نبود كه س��تاد ملي مقابله با كرونا با همفكري متخصصان 
نظام سلامت در سه ماه گذشته تصميمي راهبردي و بدون نقص براي 
بازگشايي مدارس اتخاذ مي كرد تا در فاصله دو روز مانده به آغاز سال 
تحصيلي بار رواني جامعه آموزش و پرورش مضاعف نشود و دانش آموزان 

بتوانند با خيالي آسوده سال تحصيلي جديد را آغاز كنند؟
۶-  با توجه ب��ه اينكه وزير آموزش و پرورش اظهار ك��رده از خانواده ها 
مي خواهم اي��ن يكي دو هفته را م��دارا كنند تا بررس��ي هاي دقيق تر 
براي چگونگي ادامه س��ال تحصيلي صورت پذيرد )ك��ه مصداق بارز 
آزمون و خطا است(، در شرايطي كه بسياري از والدين نگران سلامتي 
فرزندانشان هستند، ستاد ملي مقابله با كرونا چه تضميني را براي حفظ 

سلامتي و جان آينده سازان كشور مي تواند ارائه دهد؟ 
۷-   در پايان، باتوجه به اينكه هر شخصي مي تواند به كرونا مبتلا شود، 
چگونه اس��ت كه در آغاز س��ال تحصيلي جديد تمامي دانش آموزان، 
والدين، معلمين و كادر اداري مدارس بايد در مدارس حاضر شوند، اما 
رئيس ستاد ملي مقابله با كرونا ترجيح مي دهد زنگ آغاز سال تحصيلي 
جديد را به صورت مجازي بنوازد؟ آيا ستاد براي افراد خاص پروتكل هاي 

اختصاصي تدوين كرده  است؟

حسین سروقامت

درك نادرست دولت از معلولان
وضعيت معلولان در دولت يازدهم و دوازدهم

 بدتر شده است
 مس�ائل و مش�كات معلولان پايان ندارد، اكثر اين افراد در عين 
توانمندي، نيازمند حمايت از سوي دس�تگاه هاي متولي همچون 
س�ازمان بهزيس�تي هس�تند. با وجود افزايش جمعيت معلولان 
در كش�ور ميزان حماي�ت از اين افراد س�ير نزولي داشته اس�ت 
ت�ا آنجايي كه برخ�ي خانواده ه�ا ديگر ق�ادر به تأمي�ن نيازهاي 
اوليه اي�ن افراد ه�م نيس�تند. موج گران�ي تجهيزات و وس�ايل 
ازيك س�و و كاهش پوش�ش هاي حمايتي از س�وي ديگر س�بب 
شده اس�ت تا هم معلولان و هم مس�ئولان ناراضي باشند. كاهش 
بودجه معلولان از س�وي س�ازمان برنامه بودجه عماً سرانه اين 
اف�راد را به 80 ه�زار تومان رسانده اس�ت، اين درحالي اس�ت كه 
جمعي�ت معلولان به ح�دود 2 ميلي�ون نفر افزايش يافته اس�ت. 
بسياري از خانواده هاي داراي فرد يا افراد معلول به دليل تورم موجود 
قادر نيستند وسايل و تجهيزات اوليه و ضروري مورد اين افراد را تأمين 
كنند. پرداخت مستمري ناچيز و وعده هاي عملي نشده همچون تهيه 
وسايل تردد براي معلولان كار را به جايي كشانده است كه افراد داراي 

معلوليت شديد خود را از حضور در اجتماع به حاشيه كشانده اند. 
پدر يكي ازاين افراد داراي معلوليت شديد مي گويد: سازمان بهزيستي 
براي كمك به نگه��داري فرزندم، ماهانه مبل��غ 108 هزار تومان پول 
پرداخت مي كند؛ با اين هزينه حتي نمي توان پوشاك يك هفته را تهيه 
كرد. براي درمان و مراقبت هاي بهداش��تي و پزشكي ماهانه چند صد 

هزار تومان بايد هزينه كنم. 
وي مي افزايد: بارها سازمان بهزيستي وعده داده است تا يك عدد ويلچر 
متناسب با وضعيت فرزندم به ما اهدا كند، ولي تا كنون از عمل به اين 

وعده خبري نشده است. 
كم نيستند اينگونه خانواده هايي كه با داشتن فرزند معلول و به دليل 
بيكاري و حتي مستأجر نش��يني از پس هزينه ه��ا برنمي آيند. دامنه 
مشكلات اين خانواده ها با افزايش تورم بيشتر و بيشتر مي شود و آنها 
حتي در مواردي قادر نيستند خوراك مورد نياز فرزندان خود را تأمين 
كنند.  در اي��ن خصوص مديرعام��ل انجمن دفاع از حق��وق معلولان 
مي گويد: قيمت وسايل توانبخشي معلولان به حدي افزايش يافته كه 
حتي بهزيستي از خريدن ويلچر سر باز مي زند و فقط هزينه خريد 800 

هزار توماني مي دهد. 
علي همت محمود نژاد مي افزايد: ع��دم افزايش بودجه قانون حمايت 
از حقوق معلولان متناسب با تورم و گراني هاي موجود جامعه و شيوع 
ويروس كرونا كه بسياري از آحاد جامعه را تحت الشعاع قرار داده، زندگي 

معلولان و خانواده هاي آنان را با مشكل مواجه كرده است. 
  سرانه 80 هزار توماني براي معلولان 

مديرعامل انجمن دفاع از حقوق معلولان با اشاره به اينكه اعتبار اجراي 
قانون جامع حمايت از معلولان در س��ال جاري 1300 ميليارد تومان 
است، اعلام كرد: با توجه به اينكه حدود يك ميليون و ۴00 هزار معلول 
در كشور زندگي مي كنند، سرانه سالانه معلولان از بودجه دولتي تنها 
۹۲8 هزار تومان و سرانه ماهانه معلولان تحت پوشش بهزيستي كمتر 

از 80 هزار تومان يعني حدود ۴ دلار است. 
وي با انتقاد از س��ازمان مديريت و برنامه ريزي اظهار داشت: سازمان 
مديريت با چه حقي از اجراي ماده ۲۷ قانون حمايت از حقوق معلولان 
مبني بر دريافت مس��تمري معادل حداقل حقوق با دستمزد كارگري 
سرباز مي زند؟ مس��تمري معلولان معادل يك بيست و چهارم تعريف 
ش��ده در قانون اس��ت كه به آنها اختصاص پيدا مي كند. اين در حالي 
است كه هزينه يك بسته ايزي لايف از 15 هزار تومان به 85 هزار تومان 
افزايش يافته است؛ مستمري معلولان در س��ال ۹۹ فقط با 15 درصد 
افزايش مواجه شده اس��ت و اين اقدام هيچ گونه س��نخيتي با عدالت، 

مبارزه با فساد و رفع تبعيض ندارد. 
محمود نژاد افزود: ما انتظار داشتيم با آغاز به كار مجلس شوراي اسلامي 
بودجه قانون حمايت از معلولان در س��ال ۹۹ مجدداً ترميم ش��ود، اما 
متأسفانه تا كنون شاهد هيچ گونه واكنشي از طرف مجلس براي ترميم 

بودجه نبوده ايم. 
 توپ كم كاري در زمينه كميسيون اصل 90

وي همچنين بخش��ي از تقصي��رات را به گردن كميس��يون اصل ۹0 
مجلس انداخت و گفت: اين كميس��يون به چه حقي ب��ه دولت اجازه 
مي دهد تا بودجه لازم لايحه حمايت از حقوق معلولان را براي معلولين 

اختصاص ندهد؟
مديرعامل انجم��ن حمايت از حقوق معلولان ايران به گراني وس��ايل 
توانبخشي از قبيل ويلچر، عصا و سمعك اشاره كرد و مي گويد: قيمت 
اين وسايل به حدي افزايش يافته كه حتي بهزيستي از خريدن ويلچر 
سر باز مي زند و ديگر به معلولان فقط هزينه خريد ويلچر تا سقف 800 
هزار تومان را مي ده��د، در حالي كه اين مبلغ بي��ن يك چهارم تا يك 

هشتم هزينه ويلچر مناسب است و معلولان توان خريد آن را ندارند. 
محمود نژاد همچنين به حذف باطري س��معك براي ناشنوايان اشاره 
كرد و افزود: حذف باطري سمعك ناشنوايان با توجه به گراني آن و عدم 

دسترسي اين افراد موجب انزواي ناشنوايان در جامعه شده است. 
 بهزيستي درك صحيحي نسبت به جامعه معلولان كشور ندارد

هادي پور، مديرعامل كانون توانا با اش��اره به اين نكته كه نگاه سازمان 
بهزيستي به جامعه معلولان نگاه غلطي است، عنوان كرد: شايد دليل 
اين موضوع عدم درك صحيح اين س��ازمان از جامعه معلولان كشور 
باشد، در طول سال هاي گذشته سازمان بهزيستي تمام برنامه هاي خود 
را روي پرداخت مستمري آن هم به بخش محدودي از جامعه معلولان 

معطوف كرده و رسالت خود را تنها در اين حد مي بيند. 
وي با بي��ان اين مطلب كه پرداخت مس��تمري تنها بخ��ش اندكي از 
هزينه هاي واجب افراد داراي معلوليت را پوش��ش مي دهد و همچنان 
آنها را نيازمند باقي مي گ��ذارد، گفت: اين در حالي  اس��ت كه يكي از 
مأموريت هاي سازمان بهزيستي توانمندس��ازي افراد داراي معلوليت 
به واسطه اش��تغال و ايجاد زيرس��اخت هاي منجر به اس��تقلال مالي 

معلولان است. 
مديرعامل كانون معلولين توان��ا بيان كرد: از ۲ ه��زار و ۴00 ميليارد 
تومان بودجه سال ۹۷ سازمان بهزيستي تنها ۲/5 درصد يعني معادل 
50 ميليارد تومان براي اشتغال افراد داراي معلوليت هزينه شده است، 
در حالي كه طبق آمار خود سازمان بهزيستي از يك ميليون و 500 هزار 

عضو معلول سازمان بهزيستي 88۷ هزار نفر بيكار هستند. 
وي افزود: اگر بهزيستي به جاي پرداخت مستمري و وابسته نگهداشتن 
معلولان به دولت اي��ن بودجه را براي فراهم كردن اش��تغال معلولين 
هزينه مي كرد، آمار بالايي از جامعه معلولان كشور از چرخه بهزيستي 
خارج و بدون نياز به مس��تمري دائمي بهزيس��تي افرادي خودكفا و 

توانمند شده بودند. 

سال ها پيش مقام بلند پايه اي از كشورمان به يكي از كشورهاي 
منطقه سفر كرد. 

ميزب�ان، آداب مهمان ن�وازي به ج�اي آورده، ضياف�ت ناهار 
شايسته اي به افتخار ايشان ترتيب داد. 

دوستي كه در آن مهماني حضور داشت، گفت آن مقام عالي رتبه 
از آن سفره شاهانه به خوردن چند تكه سيب زميني سرخ شده 

كه با قدري سُس گوجه فرنگي آغشته شده بود، بسنده كرد. 
همۀ غذاي او از آن خوان پرُنعمت!

ممكن است بگوييد احتياط كرده؛ احتياط شرط عقل است!
بله؛ ولي بعدها در باره بي احتياطي او در باره بيت المال چيزهايي 

شنيدم كه دود از كله ام بلند شد!
نمي دانم؛ ش�ايد اش�تباه كنم، ام�ا اگر م�ن جاي او ب�ودم، از 
آن س�فره ش�اهانه كه به هزينه ميزبان تدارك ش�ده، به قدر 
كفاف مي خوردم و در عوض به دهها هزار دلار از كيس�ه ملتم 

دست درازي نمي كردم!
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